
ایرانچنددریاچهنمکمیخواهد؟!
به بهانه انتقال آب از دریای خزر به فلات مرکزی

بحث انتقــال آب به صــورت جدی برای 
نخســتین بار در روزهــای پایانی دولت 
اصلاحات مطرح شد؛ مطالعات مرتبط با 
طرح انتقال آب خزر به سمنان در کارگروه 
»بررسی تأمین آب اســتان سمنان« در 
تاریخ هشتم تیرماه ۱۳۸۴ با حضور معاون 
اول رئیس جمهور وقت یعنی محمدرضا 
عــارف و وزیر وقــت نیــرو - حبیب اله 
بی طرف- به تصویب رسید، اما این طرح تا 
مدت ها معلق ماند تا این که در پی مصوبه 
هیئت دولت در ســفر استانی سمنان در 
چهاردهم دی ۱۳۸۹ و در دولت محمود 
احمدی نژاد به وزارت نیرو و سرانجام در 
تاریــخ ۳۰ خردادماه ۱۳۹۱ به شــرکت 
»توسعه منابع آب و نیروی ایران« به عنوان 

مجری ابلاغ شد.
احیای طرح انتقال آب از خزر

از آن زمان تاکنــون اجرای این 
طرح تقریباً مسکوت ماند تا این که آذرماه 
ســال گذشــته، رئیس جمهور در سفر 
استانی به سمنان، حجت را در این زمینه 
تمام کرد و گفت: »از نظر دولت مشکلات 
انتقال آب از شمال ایران به استان سمنان 
برطرف شده و کارهای مطالعاتی مربوط به 
آن نیز انجام شده است. اگر سرمایه داری 
بخواهد برای انتقال آب از شمال به مرکز 
کشور از جمله استان سمنان اقدام کند، 
دولت این آمادگی را دارد تا امکانات لازم را 
در اختیار او قرار دهد.« پس از آن عیسی 
کلانتری، رئیس سازمان حفاظت محیط 
زیســت اعلام کرد: »انتقال آب از دریا به 
داخل ســرزمین برای برطرف کردن نیاز 
آبی مصرف کنندگان صنعتی، آب شرب 
و بهداشت مردم درصورت نیاز و با رعایت 
ضوابط زیست محیطی از نظر من بلامانع 
است و با توجه به این که انتقال آب برعهده 

وزارت نیروســت و محیط زیست وظیفه 
دارد بر نحوه انتقال آب نظارت داشته باشد 
که حداقل خسارت به محیط زیست وارد 
شود، تلاش خود را در این حوزه خواهیم 

کرد.«
موافقت با اجرای طرح انتقال 

آب خزر به فلات مرکزی
در نهایت هفته گذشته سازمان حفاظت 
محیط زیســت موافقت خود را با اجرای 
طرح انتقال آب خزر به فلات مرکزی ایران 
اعلام کرد. موافقتی که عکس العمل های 
زیادی را از ســوی مردم، کارشناســان و 
نمایندگان مجلس در پی داشــت. برخی 
کارشناسان بر این باورند که اجرای چنین 
پروژه ای باید با در نظر گرفتن تمام ابعاد 
محیط زیســتی، اجتماعــی و اقتصادی 
صورت گیرد که انجــام چنین مطالعاتی 

نیز حداقل به شش ســال زمان نیاز دارد. 
آن ها می گویند با توجه به این که با هر یک 
تن آب که انتقال می یابد، سه تن نمک از 
این طریق بازگردانده می شود، لازم است 
که تمام جنبه های محیط زیســتی برای 
اجرای این طرح مورد توجــه قرار گیرد. 
آنان همچنین تاکید دارنــد که علاوه بر 
در نظر گرفتن تبعات زیســت محیطی، 
اجتماعی و اقتصادی این کار باید به آثار 
توزیع درآمدی نیز توجه کرد، چرا که وقتی 
ارزش گذاری صورت گیــرد، می توان در 
چارچوب های منفعت هزینه، شاخص های 
اقتصاد مهندسی طرح را ارزیابی کرد و از 
این طریق نسبت منفعت به هزینه را مورد 
ســنجش قرار داد. باید به این مسئله نیز 
توجه کرد که انتقــال آب موجب از بین 
رفتن حیات بخش و جنگل ها می شــود، 

لذا باید به تمام ابعاد این مسئله توجه کرد.
نظر مجلس نشینان چیست؟

در این میان برخــی نمایندگان 
مجلس شــورای اســلامی بر این باورند 
که بحــث انتقــال آب از دریــای خزر یا 
خلیج فارس به فــلات مرکزی موضوعی 
نیست که منجر به خشکیدن این دریاها 
شود. در مقابل، نمایندگانی هستند که با 
اجرای این طرح مخالف بوده و بر این باورند 
که به میان کشیدن طرح انتقال آب دریای 
خزر به استان سمنان دست بردن به نظام 
خلقت است. نظام خلقت بر این پایه است 
که در یک ســوی کوه البرز جنگل های 
هیرکانی با گونه هــای مختلف گیاهی و 
جانوری واقع شود و تاریخچه طولانی دارد.
چند دریاچه نمک دیگر برای 

ایران نیاز است؟

در این راســتا، نوذر قهرمان، کارشناس 
حــوزه آب و اقلیم و عضــو هیئت علمی 
پردیس کشاورزی و منابع طبیعی دانشگاه 
تهران در گفت وگو با ایسنا با بیان این که، 
رویکرد انتقال آب از منابع آبی شــمال و 
جنوب ایران بــه کویرهای مرکزی ایران، 
به طور عام، یا مناطق خشک به طور خاص 
جهت تأمین آب شرب یا کشاورزی محدود 
و پاسخ به تقاضای جمعیت رو به تزاید در 
شهرهای حاشیه کویر، قدمتی بیش از نیم 
قرن دارد، اظهار کرد: در جدیدترین مورد 
ازین تصمیمات، طرح اولیه شیرین سازی 
و انتقال آب دریاچه خزر )کاســپین( به 
نواحی شــمال کویر مرکزی ایران مطرح 
و اخباری مبنی بر تأیید اولیه آن از سوی 
سازمان محیط زیست منتشر شده است. 
این کارشــناس حوزه آب و کشاورزی با 
بیان این که انتقــال آب از خزر صرفاً حفر 
یک کانال یا لوله کشی نیست، اظهار کرد: 
این امر در واقع برداشتن از آب یا ظرفی کم 
ورودی و رهاسازی آن در جوی پرولع برای 
بخار نیازمند ساخت بستر و مسیری است 
که آن هم به جبر اقلیم، عموماً زیســتگاه 
درختــان بوده و هســت و موجب تعادل 
زیســت بوم مناطق مابین خــزر تا کویر 
مرکزی می شود. وی در ادامه با بیان این که 
آب مورد نظر برای انتقال باید شــیرین 
شــود، افزود: به جبران قصور در مصرف 
بی رویه و نابخردانه منابع آب ارزشــمند، 
حال که به جای درســت مصرف کردن، 
شــورآب ها را منبع جدید آب یافته ایم و 
سوژه تخصیص اعتبار و طرح، باید پاسخ 
دهیم نمک حاصل در دریا رها می شــود 
یا در شــوره زار سریع خلق شــده پس از 
شیرین ســازی؟ چند دریاچه نمک دیگر 

برای ایران نیاز است؟

قاضی رسیدگی کننده به پرونده اخلال در 
نظام دارویی کشور : 

تفاوتیمیانمردمدردادگاهها
وجودندارد

 ایرنا: قاضی رسیدگی کننده به پرونده اخلال 
در نظام دارویی کشــور گفت: تقریباً ذهنیت 
در گذشــته این بود که کمتر صاحبان قدرت 
در معرض رســیدگی ها قــرار می گرفتند یا 
اینکه رســیدگی ها به صورت غیرعلنی بود یا 
عناوین اتهامی آنان متفاوت بود، اما با حضور 
رئیس قوه قضائیه این اراده دوچندان شــده و 
تفاوتی نیز بین مردم وجود ندارد. سید اسداله 
مسعودی مقام پس از پنجمین جلسه رسیدگی 
به اتهامات شبنم نعمت زاده در جمع خبرنگاران 
و در پاســخ به ایرنا درباره روند رسیدگی های 
یک ســال اخیر در دادگاه ها ایــن مطلب را 
بیان کرد. وی درباره دادگاه نعمت زاده گفت: 
دفاعیات لشکری پور طولانی شد و مستنداتی 
ارائه داد. سعی می کنیم در هفته جاری مطالبی 
را که بــه عنوان آخرین دفــاع ارائه می کنند، 
مورد استماع قرار دهیم و پس از آن به ارزیابی 
پرونده می پردازیــم و در مهلت قانونی رأی را 
صادر خواهیم کرد. مســعودی مقام در پاسخ 
به خبرنگاری درباره درخواســت های خانواده 
متهم در زمان رسیدگی دادگاه اظهار داشت: 
از من درخواســتی نداشــتند ولی به مراجع 
دیگر نامه نگاری کردند که به ما منعکس شده 
اســت. مثلًا اعطای مهلت می خواســتند که 
ما نمی توانیم مهلت بدهیم. چون کســی که 
نامه نوشته است، سمتی در پرونده ندارد. این 
استاد دانشگاه افزود: ایشان )شبنم نعمت زاده( 
درخواســت تبدیل قرار خود از بازداشــت به 
وثیقه را دارد که با توجه به مقررات این مسئله 
امکان پذیر نیســت. البته مراجع قضایی دیگر 
نیز وی را خواســته اند که مربوط به مطالبات 
و اعسار بوده که به شعبه ما منعکس شده و ما 
فعلًا اجازه خروج ایشان را تا رسیدگی نهایی 

نداده ایم.

رئیس اداره کنترل سل و جذام خبر داد:

درمانرایگانسلدرکشور
ایسنا: رئیس اداره کنترل سل و جذام معاونت 
بهداشت وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی ضمن اشــاره به موارد بروز سل در 
کشور، استان های سیســتان و بلوچستان و 
گلســتان را به ترتیب دارای بیشترین میزان 
بروز سل در کشور معرفی کرد. مهشید ناصحی 
گفت: تعداد مبتلایان به سل در سال ۹۷ بالغ 
بر ۸ هزار و ۷۱۳ نفر بودند که ۵۴ درصد از این 
افراد مرد و ۴۶ درصد زن هستند. ۱۶ درصد از 
موارد بیماری نیز غیرایرانی هستند. بنابر اعلام 
روابط عمومی وزارت بهداشت، وی بیماری سل 
را کاملًا درمان پذیر دانست، به شرط آن که فرد 
داروها را به موقع آغاز و دوره درمان را به طور 
کامل مصرف کند. بیشترین میزان بروز سل در 
ایران مربوط به گروه سنی ۶۵ سال به بالا بوده 
و درمان سل در نظام بهداشتی کشور رایگان 
است. وی در پایان هزینه درمان عادی بیماری 
برای هر فرد را ۵۰۰ هــزار تومان و هزینه هر 
بیمار دارای سل مقاوم به درمان را ۱۰۰ تا ۲۵۰ 

میلیون تومان اعلام کرد.

در پی بارش باران در تهران؛

گشتهاییبرایجذب
کارتنخوابهامستقرشدند

شــهر خبر: مدیرعامل ســازمان خدمات 
اجتماعی شهرداری تهران از استقرار گشت های 
فوق العــاده بــرای جــذب کارتن خواب ها و 
افراد بی ســرپناه در پی بارش اخیر خبر داد. 
سیدمالک حسینی  گفت: تمام تلاشمان این 
است که در این شب های سرد، کارتن خواب ها 
 بیرون از گرم خانــه و محل های اســتاندارد 

نمانند. 
وی با بیان اینکه گشت های سازمان خدمات 
اجتماعی به صورت فوق العاده پایش پاتوق های 
معروف همچون فرحزاد و ... را در دســتور کار 
خود قرار داده اند، افزود: به همه گرم خانه ها ابلاغ 
شده است که به هر میزان کارتن خواب و افراد 
بی سرپناهی را که به آن ها مراجعه می کنند، 
پذیرش کنند تا مبــادا فردی به دلیل تکمیل 

ظرفیت پشت درها بماند.

رئیس سازمان نظام روانشناسی اظهار کرد:

نیازایرانبه۳۰۰هزار
روانشناسومشاور

ایسنا: رئیس ســازمان نظــام روانشناسی و 
مشــاوره کشــور با بیــان اینکه بر اســاس 
اســتانداردهای جهانی هر ۵۰ خانوار به یک 
روان شناس و مشاور نیاز دارند، گفت: براساس 
آمارهای موجود حدود ۲۲ میلیون خانوار در 
ایران زندگی می کنند که طبق استانداردهای 
جهانی به ۳۰۰ هزار روانشــناس و مشاور در 

کشور نیاز داریم.
 محمد حاتمی ادامه داد: نهادهای مسئول باید 
بپذیرند که برای ارائه خدمات روانشناســی و 
مشاوره به سراسر کشور نیازمند برنامه ریزی 
مشخصی هســتیم، در غیر این صورت ارائه 
خدمات همچنان بــه کلانشــهرها محدود 

می شود.
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گفت وگو با یک کارشناس مسائل  
اقتصادی:

اربعینوامکانتحولدرصنعت
گردشگری

همایــش و راهپیمایی بــزرگ اربعین از جمله 
رویدادهای بزرگی اســت که همــه ارزش های 
خبری مانند بزرگی، تازگی، مجاورت، ، شگفتی 
و برخورد را با هم دارد. چنین ویژگی کم نظیری 
راهپیمایی اربعین را به موضوعی بسیار قابل توجه 
در علوم خبری و ارتباطی تبدیل می کند، اما این 
حادثه بزرگ کمتــر از منظراقتصادی تحلیل 
شده است ودر واقع باید گفت در سطوح مختلف 
تحلیل این رویداد بزرگ قابل بحث است. به گفته 
یک کارشناس اقتصادی پدیده اربعین را می توان 
در سه سطح خرد، میانه وکلان اقتصادی بررسی 

کرد که در ادامه به آن می پردازیم.
 تغییر در رفتار مصرف کننده: به گفته محمد 
مویدنیا در سطح خرد عمده تغییرات ایجاد شده 
در اثر این اجتماع مردمی را می توان در تغییرات 
رفتار مصرف کننده بررســی کرد. وی افزود: از 
لحاظ تقاضا با توجه به نــذورات فراوان مردمی 
تقاضا برای کالای اساســی به خصوص خوراک 
و ادوات مربوط به پذیرایــی در موکب ها قاعدتاً 
افزایش یافتــه و همچنین در زمینه پوشــاک 
نیزتغییر محسوسی داشــته به طوری که رونق 
خاصی در بازارپوشــاک از جمله کلاه، کفش، 
کیف وکوله پشتی های مخصوص پیاده روی به 
وجود آمده اســت. این محقق خاطر نشان کرد: 
با توجه به تجربه بســیاری از زوار مقدار زیادی 
دارو و تجهیزات بهداشتی مثل ماسک و کرم های 
ضدآفتاب نیز برای رفع نیازهای دارویی افراد در 
سفر تهیه می شود. همچنین بخش تقاضای ارز 
نیز با توجه به خریداری مقادیر زیادی واحد پول 

کشور عراق تغییر محسوسی خواهد داشت.
توسعه حمل ونقل جاده ای: اگر سطح میانه را 
تأثیرگذاری جمعی این حرکت بر اقتصاد درونی 
کشور مد نظر قرار دهیم باید به تاثیرات این اتفاق 
بزرگ بر توسعه حمل ونقل جاده ای و خیل عظیم 
حرکت وسایل نقلیه به سمت مرزهای خروجی 
وزیارتی کشور وتاثیر آن بر اقتصاد حمل ونقل 
و همچنین تأثیر فراوان بر بخش گردشگری از 
جمله فعالیت دفاتر خدمات گردشگری و مسائل 
مربوط به اخذ پاســپورت و ویزا و رزرو هتل ها 
اشاره کرد. مویدنیا با اعلام این مطالب ادامه داد: 
وجود این حجم مســافر در شهرهای مرزی که 
بسیاری از آن ها نیز از شــهرهای کمتر توسعه 
یافته هســتند، باعث رســیدگی هرچه بیشتر 
مسئولان برای رفع نقاط ضعف مناطق خواهد 
بود و باعث رونق بخش گردشگری و اشتغال زایی 

در این مناطق می شود.
تحول در صنعت گردشگری: به اعتقاد این 
کارشــناس حضور میلیونی زائران که شــمار 
زیادی از آن ها با پای پیاده و بعضاً بدون کفش، 
ده ها کیلومتــر را از مرزهای عراق به ســمت 
کربلا طی می کنند و همه با عشــق و شور، این 
مسیر را با ســختی هایش طی می کنند، برای 
ناظران بین المللی نکات زیادی در بر دارد. وی 
به موکب هایی که در مسیر راهپیمایی اربعین 
توسط ایرانیان و ملت های سایر کشورهای جهان 
بر پا می شود، اشــاره کرد وگفت: می توان برای 
معرفی کشورمان و ظرفیت های گردشگری آن 
از طریق این موکب ها بهره بــرد. البته به گفته 
این محقق به شرطی که ســازمان های دولتی 
و غیردولتی فعــال در برنامه ریــزی و هدایت 
موکب ها، از ظرفیت های غیررفاهی نیز استفاده 
کنند. این کارشناس ارشد علوم اقتصاد در ادامه 
افزود: اکنون با برندی به نــام پیاده روی بزرگ 
اربعین روبه رو هســتیم کــه می تواند صنعت 
گردشگری کشور را از جنبه های ملی و بین المللی 
تحت تأثیر مستقیم و اثربخش خود قرار بدهد. 
وی تصریح کرد: مســئولان ما نیــز می توانند 
اقدامات سخت افزاری و نرم افزاری مورد نیاز را در 
دستور کار خود قرار دهند تا فواید مادی و معنوی 
بیشــتری از این رویداد بزرگ، برای کشورمان 
حاصل شود و بتوان از این حرکت عظیم مذهبی 
برای رونق بخشی به اقتصاد گردشگری و ثروت 
ملی ایرانیان، به خوبی بهره بهرداری کرد. به گفته 
محمد مویدنیا در شرایطی که جمهوری اسلامی 
ایران با توطئه »منزوی سازی« ازسوی دشمن از 
طریق فشارهای سیاسی، تحریم های اقتصادی و 
جنگ روانی مواجه است، مراسم اربعین فرصت 
مناســبی برای عبور از این فشــارها محسوب 
می شود. این اجتماع بزرگ ظرفیتی را دارد که 
ایران با تکیه بر قدرت نرم و دیپلماسی عمومی 
به تحکیم جایگاه خود نزد افکار عمومی و افشای 

توطئه های دشمنان بپردازد.

گفت وگو

حناچی: در کاخ کامران میرزا برای بازدید شهروندان باز شودافزایش شدت بارش ها از هفته آینده
ایسنا: مدیرکل پیش بینی و هشدار سریع سازمان هواشناسی ضمن اشاره به این که از ابتدای هفته آینده بر شدت و گستره بارش ها 
افزوده می شود، گفت: طی پنج روز آینده برای ارتفاعات برخی مناطق کشور بارش برف خواهیم داشت.صادق ضیائیان اظهار کرد: براساس 
خروجی آخرین مدل های هواشناسی طی پنج روز آینده برای شمال غرب، غرب، برخی مناطق مرکز و جنوب غرب کشور و دامنه های 
زاگرس مرکزی، زاگرس جنوبی و استان های واقع در دامنه های جنوبی رشته کوه البرز بارش باران، گاهی رعد و برق و وزش باد شدید 
پیش بینی می شود. وی با بیان این که طی این مدت برای استان های واقع در سواحل دریای خزر بارش باران رخ می دهد، تصریح کرد: 
همچنین برای ارتفاعات البرز مرکزی و ارتفاعات شمال غرب و ارتفاعات زاگرس مرکزی بارش برف پیش بینی می شود. وی افزود: طی سه 
روز آینده در نوار شرقی کشور به ویژه در منطقه زابل وزش باد شدید رخ می دهد که خیزش گرد و خاک و کاهش دید افقی را به دنبال دارد.

 ایرنا: شهردار تهران در دیدار با سفیر ایتالیا در ایران با بیان اینکه کاخ کامران میرزا که در اختیار سفارت ایتالیاست یکی از قدیمی ترین 
بناها و جاذبه های پایتخت به شمار می رود، پیشنهاد داد: گاهی درهای این مکان برای برنامه های فرهنگی باز شود تا شهروندان از فضای 
آن لذت ببرند. پیروز حناچی خطاب به »جوزپه پرونه« گفت: یکی از موضوعاتی که می تواند زمینه تعاملات ما باشد، گردشگری است؛ 
موضوعی که می دانم ایتالیا ســرمایه گذاری زیادی در آن کرده، اما ما در این زمینه ضعف داریــم، اگرچه از میراث فرهنگی و تاریخی 
فوق العاده ای برخورداریم. وی با بیان اینکه کاخ کامران میرزا که در اختیار سفارت ایتالیاست یکی از جاذبه های دوست داشتنی تهران و 
یکی از قدیمی ترین ابنیه این شهر به شمار می رود، گفت: پیشنهاد می کنم گاهی درهای این مکان برای برنامه های فرهنگی باز شود تا 

مردم بتوانند از فضای آن لذت ببرند.حناچی ادامه داد: البته این اقدام، غیرمعمول نیست.

آزاده سلیمان نژاد / گروه اقتصاد
news@ naslefarda.net

عکس خبر 

                                                  آئین افتتاحیه نخستین مدرسه 
پویا و کلاس تربیت بدنی در منطقه یک، با حضور 
مهرزادحمیدی، معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت 
آموزش و پرورش در دبستان دخترانه شهید بهشتی 

واقع در منطقه یک تهران برگزار شد.
محسن ونایی

 خبرگزاری باشگاه خبرنگاران 

افتتاح نخستین مدرسه پویا

آسیب های اجتماعیترافیکمحیط زیست
برخورد با تخلفات صید، نمادین است

 عدم توقف نسل کشی پرندگان
 در جنوب

مشاورحوزه معاونت عمرانی شهرداری شاهرود مطرح کرد:
تردد ایمن شهروندان؛ با اقدامات ترافیکی در 

میدان امام خمینی )ره(

نایب رئیس فراکسیون پیشگیری از آسیب های اجتماعی تاکید کرد:

ضرورت برخورد جدی با باندهای قاچاق 
کودکان کار

مهر: یک فعال محیط زیست نسبت به آغاز مجدد نسل کشی پرندگان 
مهاجر در جنوب کشور هشــدار داد و گفت: روزانه صدها لاشه از انواع 
پرندگان مهاجر بــدون کوچک ترین برخوردی در بازارهای شــهرها 
به فروش می رســد. رضا نیک فلک، گفت:  بیش از دوماه اســت که در 
خوزستان کشــتار غیرقانونی پرندگان مهاجر در تالاب ها و محمیه ها 

)دامگاه ها( آغاز شده است. 
وی افزود: روزانه لاشه صدها قطعه از انواع پرندگان مهاجر به راحتی و 
بدون کوچک ترین برخوردی در بازار شهرهایی چون اهواز و شادگان به 
فروش می رسد. نیک فلک تصریح کرد: متاسفانه هیچ عزم جدی برای 
پایان دادن به کشتار پرندگان مهاجر در مسئولان اداره کل محیط زیست 
خوزســتان وجود ندارد.وی ادامه داد: برخوردهــای صورت گرفته در 
سال های گذشته نیز نمادین بوده و تأثیر چشم گیری در کاهش صید و 
فروش غیرقانونی پرندگان نداشته است. این فعال محیط زست یادآور 
شد: در کمال تعجب سال گذشته، مدیریت بخش محیط طبیعی اداره 
کل محیط زیست خوزســتان؛ قصد داشــتند تا با دادن مجوز صید به 
محمیه داران به کشتار پرندگان مهاجر در خوزستان رسمیت ببخشند. 
طی ســال های گذشــته اخبار گوناگون و متعددی در ارتباط با تالاب 
پهناور و بی بدیل هورالعظیم در اســتان خوزستان با وسعت ۱۲۰ هزار 
هکتار در رسانه های کشور منتشر شده است. اخباری که بعضاً در ارتباط 
با تهدیدات این تالاب، شامل تخریب و مبدل شدن بخش هایی از آن به 
کانون ریزگرد و همچنین کشتار بی رحمانه و وسیع انواع پرندگان مهاجر 
بوده است. تالاب هورالعظیم در غرب استان خوزستان از مهم ترین نقاط 
زمستان گذرانی پرندگان مهاجر در کشور است که سالانه تعدادی بسیار 
زیادی از پرندگان مهاجر اعم از گونه های حمایت شده و در خطر انقراض 

در این تالاب زمستان گذرانی می کنند. 

مشــاور حوزه معاونت عمرانی 
شاهرود/ حسین بابامحمدی
news@ naslefarda.net

شهرداری شــاهرود با اشاره به 
اقدامات ترافیکــی در میدان 
اصلی شهر، گفت: تردد ایمن شهروندان با اقدامات ترافیکی در میدان امام 
خمینی )ره( محقق شد. مجتبی کاملی با بیان اینکه هدف از اجرای این 
اقدامات تأمین امنیت جانی، ایمنی بیشتر، تسهیل عبور و مرور شهروندان، 
روان سازی ترافیک و کاهش تصادفات رانندگی به منظور ارتقای سطح 
کیفیت خدمات مطلوب به شهروندان است، افزود: با توجه به آمار بالای 
تصادفات و مخاطرات برخورد عابر با خودرو در میدان امام خمینی )ره( که 
توســط پلیس راهور تأیید و همچنین حجم بــالای ترافیک موجود در 
زمان های پیک و طول سفر بالا خصوصاً در معبر فردوسی و ۲۲ بهمن و 
تداخل چند جانبه در شــعاع قوس جنوبی میدان واحد ترافیک حوزه 
عمران شهرداری شاهرود اقدام به پایش و آماربرداری و مشخص کردن 
مبدأ و مقصد سفر در شعاع میدان با توجه به مطالعات اعلام شده توسط 
مشاورین ترافیک کرده و پس از بررسی و تجلیل و تصویب شورای ترافیک 
اقدام به اجرای طرح نموده است. وی ضمن بیان این مطلب که با اجرای 
این طرح فوایدی چون افزایش طول انباره )توقف پشت چراغ قرمز( در 
خیابان ۲۲ بهمن از ۱۲ به ۹۰ متر، حذف چراغ قرمز از خیابان ۱۷ شهریور 
به منظور تخلیه ســریع معبر از خودرو، آزاد شدن راست گرد خودرو در 
معابر ۲۲ بهمن، ۱۷ شهریور و فردوسی، کاهش پارک در حاشیه میدان در 
ساعات پیک ترافیک به منظور نظم بخشیدن به میدان، کاهش طول مدت 
سفر، ساماندهی و نظم دهی ترافیک در میدان و... را در برداشته است، ابراز 
داشت: رضایت و ایمنی شهروندان از مهم ترین اولویت هایی است که این 
واحد بر انجام آن تاکید دارد و این مهم در سطح شهر نیز به جدیت دنبال 

می شود. 

 خانه ملت: نایب رئیس فراکسیون پیشگیری از آسیب های اجتماعی 
مجلس شورای اسلامی با اشــاره به معضل کودکان زباله گرد گفت: با 
توجه به ساز و کارهایی که پیمانکارهای شهرداری ها ایجاد کرده اند، باید 
نهادی روی آن ها نظارت داشته باشد و کیفر بازدارنده ای برای باندهای 
مرتبط با کودکان زباله گرد ایجاد شــود تا این معضل کاهش پیدا کند. 
طیبه سیاوشی شاه عنایتی درباره حل معضل کودکان زباله گرد، گفت: 
به لحاظ قانونی و بر اساس قانون کار، کودک زیر ۱۵ سال حق کار کردن 
در ایران را ندارد و افراد فقط زمانی شامل قانون کار می شوند که بالای 
۱۵ سال، سن داشته باشــند. وی افزود: بر همین اساس و طبق قانون 
متولی امر کودکان کار، وزارت کار و به ویژه سازمان بهزیستی هستند، 
بنابراین مخاطب این مورد را وزارت کار و سازمان بهزیستی می دانیم. 
اگر بخواهیم از بعد نظارتی به این قضیه نگاه کنیم در واقع به دنبال این 
هســتیم که فارغ از تابعیت بچه ها، چرا در این کشور کار می کنند و اگر 
وجود آن ها قانونی بوده و بچه های ایرانی هســتند که وای به حال این 
ممکلت و باید فکری به حال کودکان کنند. وی با اشاره به بعد قانونی این 
قضیه ادامه داد: طبق قانون کار پیمانکارها باید افراد بالای ۱۵ سال را به 
کار بگیرند و پیمانکارهایی که به شهرداری ها وارد شده اند، بر اساس ساز 
و کار پیچیده ای که طی این سال ها ایجاد کرده اند و به لحاظ ثروتی که 
بازیافت زباله ایجاد می کند، باید یک نهادی روی این موضوع نظارت کند 
و در تعامل با وزارت کار، وزارت کشور یا شهرداری و بهزیستی این مسئله 
می تواند حل و فصل و نظارت انجام شود. سیاوشی شاه عنایتی با بیان 
اینکه اگر این کودکان غیرایرانی هستند، باید راه حلی برای این موضوع 
پیدا کرد، گفت: برای حل این معضل یا باید جلوی مهاجرت غیرقانونی 
آن ها گرفته شــود یا اگر به نیروی کار نیاز است، این بچه ها نیستند که 

مورد بهره کشی اقتصادی قرار می گیرند.


